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رویداد

عبدالرضا رحمانی فضلی:  

 همکاری با پاکستان
 برای آزادی مرزبانان

عبدالرضــا رحمانی فضلی، وزیر کشــور، 
گفــت: »با تــلاش دســتگاه های امنیتی و 
انتظامی و خصوصا وزارت امور خارجه، فعلا 
۵ نفر از مرزبانان ما در اختیار پاکســتانی ها 
قرار دارند.« او در حاشیه نشست هم اندیشی 
کارگروه های ستاد مرکزی چهلمین سالگرد 
پیــروزی انقلاب اســلامی همچنین تأکید 
کرد: »دولت پاکســتان تاکنــون همکاری 
بسیار خوبی داشته و توقع این است که این 
همکاری را به اتمام برســاند تا همه عزیزان 
به وطن خود بازگردند.« او همچنین گفت: 
»اگر تاکنون اقدامی در آن سوی مرز صورت 
نداده ایــم، به دلیل احترامی اســت که ما به 
تمامیت ارزی پاکستان به  عنوان کشوری که 
همیشه با آنها وحدت استراتژیک داشته ایم، 
بوده است؛ اگر اجازه دهند، چنین قدرتی را 

داریم و اعمال خواهیم کرد.«

 

ایســپا در یک کار جالب ذائقه کاربران ایرانی را در اســتفاده همزمان از سایر شبکه 
های اجتماعی به شکل جدول زیر آورده اســت. به طور مثال از بین کسانی که از تلگرام 
اســتفاده می کنند ۳۳ درصد از واتس آپ، 5۲.۹ درصد از اینســتاگرام، 6.7درصد از 

فیس بوک، 5درصد از توییتر و   16.۹درصد از سروش استفاده می کنند. )ایسپا( 

ذائقه کاربران ایرانی در بکارگیری شبکه های اجتماعی   

شهر

 طرح ساماندهی پيام رسان های اجتماعی که از سوی مجلس پيشنهاد شده است 
بندهای عجيبی دارد

 طرحی  برای نفوذ  پیام رسان های داخلی
 به گوشی های همراه  

چند روز پیش مجلس طرحی را با عنوان »ساماندهی پیام رسان  های اجتماعی« برای 
بررسی و درنهایت تصویب ارایه داد که جزییات این طرح سر و صدای زیادی به پا کرد. 
بخش هایی از این طرح با واکنش های بیشتری مواجه شد. خیلی ها درباره  شباهت هایی 
که این طرح با مصوبه شورای عالی فضای مجازی دارد و موازی کاری هایی که به وجود 
می آورد، اعتراض داشــتند  و عده ای هم به بخشــی از طرح انتقاد کردند که مدیریت 
گذرگاه های بین المللی اینترنت را به نیروهای مسلح واگذار می کند،  در حالی که تاکنون 
این مسئولیت با وزارت ارتباطات بوده، طبیعی است که دولت و وزارت ارتباطات نسبت 

به این طرح  واکنش تندی نشان بدهند.
 از همه اینها گذشــته بخش دیگری از این طرح، این روزها در شــبکه های مجازی 
ســر و صدا راه انداخته،  بخشی که نصب بعضی از پیام رســان های برتر )به تشخیص 
تدوین کننده های طرح( روی گوشــی های هوشمند را به صورت پیش  فرض اجباری 

می کند. 
هدف تدوین کننده ها از گنجاندن این بخش در طرح ســاماندهی پیام رســان های 
اجتماعی ترویج استفاده از  پیام رسان های داخلی و »صیانت از داده ها« اعلام شده، اما 
افکار عمومی خیلی واکنش مثبتی نسبت به این بخش از طرح  نشان نداده است. بعضی 

از کارشناس ها هم اجرایی شدن آن را ممکن نمی دانند. 
محسن خلیلی توسعه دهنده اپلیکیشــن های موبایلی  در این مورد به »شهروند« 
می گوید: »اجرای چنین دستوری فقط از دو راه ممکن است یکی این که شرکت های 
تولید کننده موبایل  هایی که در بازار ایران مشتری دارند راضی به نصب این برنامه ها به 
صورت پیش فرض شوند که این خیلی بعید اســت چون اولا  برای این کار هزینه های 
بسیار نجومی دریافت می کنند و ثانیا این تفاهم نیاز به همکاری های گسترده ای دارد 
که باید از قبل  انجام شود و به نظر نمی رسد که در شرایط تحریم چنین همکاری ممکن 
باشد. بیشترین برند مورد استفاده موبایل در بازار ایران  سامسونگ است که بعید است 
وارد چنین همکاری با متولیان فرهنگی ایران شود، دومین برند هم آیفون است که خب 

تکلیف معلومی  دارد.« 
خلیلی به راه دوم هم اشاره می کند و می گوید: »از آنجایی که روش اول فارغ از شرایطی 
که کشورمان از نظر تحریم ها در آن  قرار دارد، هزینه بسیار بالایی طلب می کند، خیلی 
از کشورها برای اپلیکیشن های مورد حمایتشان از روش »خدمات اپراتوری«  استفاده 
می کنند، در این روش شخصی سازی برنامه های موبایل از سوی اپراتورها انجام می شود، 
اما همین کار هم نیاز به  تجهیزات بسیار پیشــرفته دارد که اپراتورهای ما فعلا به این 
تجهیزات مجهز نیستند. حتی اگر هزینه تجهیز آنها اختصاص پیدا کند  قبل از آن باید 

کل شبکه شان به روز شود که آن هم هزینه بسیار زیادی طلب می کند.« 

نماینده مجلس در گفت وگو با »شهروند«:    

نصب برنامه های پیش فرض با مشتری مداری منافات دارد

حمیده زربادی، نماینده مردم قزوین که خودش طرح ساماندهی شبکه های پیام رسان 
را امضا کرده است به بخش هایی از این طرح  انتقاد دارد و به »شهروند« می گوید: »به هر 
حال فضای مجازی کشور نیاز به قانون دارد و نمی شود این طور ادامه داد، اما ما هم با تمام 
 بخش این طرح موافق نیســتیم، دلیل امضای آن از سوی ما این بود که کلیت طرح به 
کمیسیون های مربوطه بیاید و بررسی و  اصلاح شود تا درنهایت یک قانون جامع و کامل 

به تصویب برسد.« 
زرآبادی به صورت مشخص به آن بخشی از طرح که نصب پیش فرض پیام رسان های 
داخلی را اجباری می کند، می پردازد و  می گوید: »شخصا فکر می کنم این بخش خلاف 
مشتری مداری است و هزینه زیادی هم طلب می کند. همین حالا هم پیام رسان هایی 

که با اقبال عمومی مواجه بوده اند به این صورت روی گوشی ها نصب نیستند.« 
او ادامه می دهد:  »در یکی از مفاد این طرح هم آمده که فعالیت در کانال و گروه باید با 
مجوز همراه باشد؛ این موضوع  هم به  نظرم غیرمنطقی و ناقض آزادی های فردی است. 

به نظر من این موارد باید اصلاح شوند.« 

مکث

دکتــر علی اصغــر پیوندی در مراســم تکریــم حبیب 
درگاهی، سرپرســت ســابق ســازمان داوطلبان و معارفه 
محمد نصیــری، رئیــس ســازمان داوطلبــان جمعیت 
هلال احمر ضمن تبریک فرارســیدن آغاز امامت حضرت 
ولیعصــر )عــج( و تشــکر از زحمات سرپرســت ســابق 
ســازمان داوطلبان، به معرفی محمد نصیــری پرداخت و 
 ســخنانی داشــت که در ادامه به مهمترین بخش های آن 

خواهیم پرداخت.
نیاز نیازمندان

رئیس جمعیت هلال احمــر اصل اولیه و اســاس کار در 
جمعیت هلال احمر را انجام فعالیت های داوطلبانه دانست 
و گفت:   »جمعیت هلال احمر و سازمان داوطلبان از اعتبار 
و احترام خوبی در میان مــردم جامعه برخوردارند، بنابراین 
می توان با افزایش سطح مشارکت مردم در انجام فعالیت های 
داوطلبانه در جهت حل مشکلات جامعه گام های بیشتری 
برداشت.« او در ادامه یادآوری کرد: »لازمه تحقق شعار اتصال 
توان توانمندان به نیاز نیازمندان، واگذاری کار مردم به خود 
مردم است که اگر سازمان داوطلبان در تحقق این شعار گام 

بردارد، اهداف استراتژیک هلال احمر را تامین کرده است.«
زنان خانه دار، ظرفیت خاموش 

رئیس جمعیت هلال احمر با اشــاره به این که لازم است 
نقش داوطلبان در جامعه پررنگ تر شــود، تاکید کرد: »اگر 
بخواهیم فرهنگ خدمات داوطلبانه را در میان مردم نهادینه 
کنیم، باید به دنبال راهکارهای جدید باشیم، به عنوان مثال 
داوطلبانی وجود دارند که می توانند در هفته چند ساعت از 
وقت خود را براساس شــغل، مهارت و توانمندی به مردم به 
صورت داوطلبانه خدمات ارایه دهند، اگر بتوانیم از این موضوع 
نهایت بهره را ببریم، گام بزرگی در جهت توسعه فعالیت های 
داوطلبانه برداشــته ایم.« دکتر پیوندی همچنین به وجود 
2 میلیون نیروی داوطلب هلال احمر در سراسر کشور اشاره و 
خاطرنشان کرد: »می توان با آموزش رایگان به این نیروها در 
مواقع بحران از آنها استفاده کرد.« او همچنین  درباره پتانسیل 
زنان خانه دار به عنوان نیروی داوطلب در کشــور نیز گفت: 
»شاید در این سال ها آن طور که باید به فعالیت های داوطلبانه 
زنان، مخصوصا زنان خانه دار توجه نشده باشد، بنابراین لازم 
است در این زمینه مطالعاتی انجام شــود، تا از ظرفیت زنان 

خانه دار به عنوان هســته مرکزی خانواده در جهت توسعه 
فعالیت های داوطلبانه استفاده بیشتری کرد.«

از نذر آب تا تفاهمنامه با مجمع خیرین
حبیب درگاهی، سرپرســت سابق ســازمان داوطلبان 
جمعیت هلال احمر هم با تشکر از حسن نظر رئیس جمعیت 
در مدت فعالیت به عنوان سرپرست سازمان داوطلبان اقدامات 
انجام شده در ۹ ماه گذشته را مرور کرد. او در این زمینه گفت: 
»یکی از مهمترین اقدامات انجام شــده از ســوی سازمان 
داوطلبان، اجرای طرح نذر آب در استان سیستان وبلوچستان 
بود؛ چراکه بعد از ۵۰ ســال نخســتین باری بود که سازمان 
داوطلبان به صورت عملیاتی به یک اســتان ورود می کرد. 
داوطلبان متخصص هلال احمر در قالب اجرای طرح نذر آب 
و اعزام کاروان های سلامت به 1۹شهرستان، به مردم محروم 
خدمات درمانی و بهداشــتی لازم را ارایه کردند.« سرپرست 
ســابق ســازمان داوطلبان جمعیت هلال احمر تفاهمنامه 
با مجمع خیرین کشور را نیز ازجمله اقدامات مهم در طول 
دوران تصدی مسئولیت خود دانســت و در راستای اجرایی 
شــدن این تفاهمنامه گفت: »با مشــارکت مجمع خیرین 
کشور، در یک روستا اقدامات خوبی انجام شد؛ حتی در استان 
 کرمان مقرر شده تعدادی واحد مسکونی برای کپرنشینان 

ساخته شود.«
خوشنامی هلال 

در ادامه محمد نصیری؛ رئیس سازمان داوطلبان جمعیت 
هلال احمر ضمن تشــکر از اعتماد رئیــس جمعیت هلال 
احمر گفــت:   »جمعیت هلال احمر و ســازمان داوطلبان، 
ازجمله مهمترین نهادهای خوشــنام در میان مردم جامعه 
هستند و این خوشــنامی ثمره تلاش کارکنان این سازمان 
در طول ســال های متوالی بوده است، بنابراین باید از حضور 
و تجارب این افراد در حوزه هــای مختلف بهره برد.« رئیس 
سازمان داوطلبان جمعیت هلال احمر با بیان این که ظرفیت 
استفاده از نیروهای داوطلب برای این جمعیت حایز اهمیت 
است، تاکید کرد: »هیچ یک از ارگان های مردم نهاد ظرفیت 
استفاده از نیروی داوطلب را بنابر محدودیت های قانونی ندارد، 
اما ما می توانیم از ظرفیت قانونی استفاده از نیروهای داوطلب 
اســتفاده کنیم و نیروهای داوطلب خود را در اختیار ســایر 

نهادها قرار دهیم.«

 دکتر پيوندی، رئيس جمعيت هلال احمر 
در مراسم تکریم و معارفه رئيس سازمان داوطلبان هلال احمر تاکيد کرد

 ظرفیت های زنان خانه دار 
برای فعالیت های داوطلبانه 
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محمدباقر نوبخت، رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: »ضمن عذرخواهی از مردم بابت مسائل ارز، از بانک 
مرکزی تشــکر می کنم که تا امروز ثبات را ایجاد کرد و این ثبات تدوام خواهد داشت.« او در بخش دیگری از 
صحبت هایش تأکید کرد: »این که فکر کنیم چون تحریم شده ایم نمی توانیم بسیاری از کارها را انجام دهیم 
درست نیست. آمریکایی ها فکر کردند با تحریم می توانند کاری کنند که ما مجددا مذاکره کنیم؛ آمریکایی ها 
نتیجه مذاکرات قبلی را چه کردند؟ آژانس اتمی بین المللی بیش از 12 بار اعلام کرده که ایران بر تعهد خود 

پایبند بوده است.«

محمدباقر نوبخت:  

 ثبات بازار  ارز
 ادامه خواهد یافت
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و  سنگين  یا  بزرگ  اشيای 
همچنين ظروف شيشه ای ، ظروف 
شکستنی  اشيای  سایر  و  چينی 
و  خوراکی  مواد  حاوی  ظروف  و 
شيميایی  را در قفسه های پایين 

کابينت و کمد قرار دهيد.

حاشيه های حضور پيروز حناچی بر مسند شهرداری تهران همچنان ادامه دارد

پاسخ استعلام ها نرسید
 زهرا صدراعظم نوری:   اگر تا 10 روز وزارت کشور جوابی به شورا ندهد
 شورا خودش می تواند سازوکار فعاليت  شهردار منتخبش را آماده کند

پیروز حناچی، هنوز بر صندلی شــهرداری تهران نشســته است، اما همچنان 
حاشــیه ها درباره حضورش بر این  مســند ادامه دارد و نام او یک هفته ای است در 
صدر اخبار جا خوش کرده است. او 22 آبان و با 11 رأی،  منتخب شورای شهر شد و 
عباس آخوندی، وزیر سابق راه و شهرسازی که در رقابت با او به دور نهایی انتخابات 
 شهرداری تهران راه یافته بود، از گردونه حذف شد. اما دو روز بعد از انتخابش شایعاتی 
به وجود آمد که  حکمش تأیید نخواهد شد. همین حرف و حدیث ها هم عاملی بود تا 
علی اعطا سخنگوی شورای اسلامی شهر  تهران بگوید:»این مسائل از دوره  هابیل و 
قابیل مطرح بوده است. امیدواریم هر چه زودتر حکم حناچی صادر  شود، اما تاکنون 
این حکم را دریافت نکرده ایم.« پس از آن هم فیلمی از حناچی در شبکه های مجازی 
پخش  شد که در آن اظهاراتی درباره استفاده از تجربیات جهانی در اداره شهر داشت. 
فیلمی که حواشی  بسیاری به دنبال داشت و عده ای او را به استفاده از کارشناسان 
خارجی متهم کردند. پس از آن مرکز  ارتباطات و امور بین الملل شهرداری تهران 
در واکنش به این فیلم اعلام کرد:»فیلمی که به تازگی از حناچی  در شــبکه های 
اجتماعی منتشر شده، در حاشیه انتخابات دانشکده فنی دانشگاه تهران و در زمان 
حضور وی در  معاونت معماری و شهرســازی ضبط شده و حناچی در آن بر انتقال 
دانش و تجربیات کارشناسان خارجی به  کشور پرداخته است و برخلاف حواشی 
مطرح شده به دنبال انتشار فیلم، حناچی انتقال تجربیات کارشناسان  خارجی را تنها 

در کنار بهره مندی از ظرفیت نیروهای داخلی مفید می داند.«  
در کنار اتفاقات هفته های گذشته، شهرداری تهران با معضل دیگری هم روبه رو 
اســت. همچنان حکم تأیید حناچی  از وزارت کشور نیامده و مشخص نیست چه 
زمانی سید محمدعلی افشانی باید شــهرداری را ترک کند  و شورا هنوز نمی داند 
باید سرپرســت تعیین کند یا خیر. همین هم عاملی بود تــا اعطا در جدیدترین 
اظهاراتش  بگوید:»تاکنون تصمیمی برای تعیین سرپرست نداشته ایم و بنابراین 
در مورد مصادیق هم تصمیمی گرفته  نشــده اســت. امیدواریــم فاصله ای بین 
 خاتمه حضور افشانی و صدور حکم شــهردار جدید ایجاد نشود و نیازی به  تعیین 

سرپرست   نباشد.« 
زهرا صدراعظم نوری، عضو شورای شــهر تهران هم در گفت وگو با »شهروند« 
نظرات اعطا را تأیید کرده و می گوید:»  هنوز مشــخص نیســت برای شهرداری 
سرپرست تعیین کنند یا خیر. بعضی از مراجع ذیربط 26 آبان، یعنی  روز گذشته 
را آخرین روز خدمت بازنشستگان اعلام کرده اند و بعضی هم می گویند تا 15 آذر 
مهلت است. باید  منتظر ماند و دید وضع به چه صورت پیش خواهد رفت. چنانچه تا 
15 آذر فرصت باشد، افشانی  می تواند به خدمت خود ادامه دهد و تا آن زمان تکلیف 

حضور حناچی هم مشخص شده است.« 
او می گوید:»چنانچه این اتفاق نیفتد و روز 26 آبان آخرین فرصت حضور افشانی 
باشد، باید شورای شهر  برای تهران سرپرست تعیین کند. از روز سه شنبه، 22 آبان 
که شورای شهر پیروز حناچی را به عنوان  شهردار منتخب اعلام کرد، به مدت 10روز 
وزارت کشور فرصت دارد که استعلام بگیرد و تأیید یا عدم تأیید  خودش را اعلام کند. 
این که این اتفاق چه زمانی بیفتد بستگی به سیستم های اداری و روند استعلام گیری 
دارد.  چرا که وقتی این استعلام بیاید زدن حکم شهردار زمانی نمی برد.«  صدراعظم 
نوری می گوید:» طبق قانون اگر  تا 10 روز وزارت کشور جوابی به شورا ندهد، شورا 
می تواند این مورد را منوط به رأی مثبت کرده و سازوکار  فعالیت شهردار منتخب 

خود را آماده کند. «

چین و روسیه هم با اینکه در حوزه های اقتصادی 
و نظامی در مقیاس جهانی قرار دارند، اما به لحاظ 
ارزش های سیاســی و دیگر مولفه هــای قدرت، 
هنوز در سطح آمریکا نیستند. هانتینگتون با ذکر 
این واقعیت ها به این نکتــه هم اذعان می کند که 
این قدرت ها روند روبه رشــد خوبی هم دارند و به 
تدریج جایگاه خودشان را در نظام نوین بین المللی 
تثبیت می کنند. با عطف به همه این موارد، جهان 
آینده، شاهد یک نظام تک چند قطبی با محوریت 
آمریکا خواهد بود. در این شــرایط آمریکا رهبری 
 جهانی خــود را بــا هماهنگی قــدرت های مهم 
منطقه ای حفظ خواهد کرد. برآیند این دیدگاهها 
حکایت از این واقعیت دارد که  تغییر قدرت در نظام 
بین المللی اجتناب ناپذیر است. به قول پل کندی 
تاریخ دان مشهور، سیکل قدرت همواره در چرخش 
بوده است. قدرت های بزرگ در طی دوره ای تاریخ 
با فراهم شــدن مولفه های داخلــی و بین المللی، 
تبدیل به قدرتی بزرگ در نظام بین الملل می شوند 
و حال بعد از سپری شدن بازه زمانی قابل ملاحظه، 
 همان قدرت  در سراشــیبی سقوط قرار می گیرد. 

تجربه هــای تاریخی گویای دقیق این امر اســت 
و تاریخ پر از داســتان های ظهور و ســقوط قدرت 
هاســت. این قاعده هم اکنون نیز صادق اســت و 
امروزه شــاهد هم افول مولفه های سخت افزاری 
و هم نرم افزاری قدرت آمریکا هســتیم. آمریکای 
ترامپ بیش از هــر دوره تاریخی دیگر در فشــار، 
محاصره و حتی تحریم سایر قدرت های بزرگ قرار 
دارد. اتحادیه اروپا استراتژیک ترین شریک آمریکا 
در دو حوزه فرهنگی و تمدنی، در حال طرح ریزی 
مسیری متفاوت با آمریکا در سیاست بین المللی 
است. چین، روســیه، هند و حتی شرکای نزدیک 
آمریکا در حوزه نفتا هر کدام مدعی این هستند که 
سیاســت ترامپ که بر پایه اول آمریکا و بعد جهان 
 قرار داده شــده اســت، در درازمدت اقتصاد آزاد 
 بین الملــل را با تهدیــد جدی مواجه ســاخته و 
بحران های بزرگ مالی گریبان این اقتصاد جهانی 
را خواهد گرفت. برای همین منظور این قدرت ها 
در تــلاش برای تعیین ســازوکارهای جدید مالی 
همچون حذف دلار از تبــادلات مالی برای ایمن 

ماندن از آسیب های ترامپ هستند.

تاملی بر آینده نظام بین الملل


